
 سیاه و سفید 
مثل ابلق

روایت ناتمام آزار جنسی

داستان فیلم »ابلق« لایه های اجتماعی 
تداوم آزار جنســی را زیر ذره بین برده 
است. در این فیلم آزار جنسی تنها یک 
پدیده جنسیتی و مربوط به میل جنسی 
نیســت. جایگاه اجتماعی، رقابت های 
فردی، فشارهای فرهنگی و اجتماعی 
منجر به تداوم این پدیده نیز به شــکل 

دقیق تری بررسی شده است. 
جلال کدخدای نامدار بیغوله ای   اســت 
که در همســایگی برج های سر به فلک 
کشــیده   یک محله زورآبــادی را در 
تســلط خود دارد. او کارآفرینی است 
که برای اهالی محل شغل و پول فراهم 
آورده و به مشــکلات ریز و درشت آنها 
رسیدگی می کند. مرد موفق و خوشنام 
و روزی رسان مردم وامانده و بیکار است 
اما نگاه طماعانه ای به زن های محله دارد 
و آهسته آهسته معلوم می شود که اغلب 
زنان محله از این میل ناسالم او آسیب 
دیده اند، اما ماجرای راحله تفاوت دارد. 
او زیباست، جنم دارد، سر سخت است 
و به دســت آوردن او برای جلال ممکن 
نیست و تلاش او برای این کامیابی برایش 
بسیار گران تمام می شود اما در نهایت 
راحله زیر فشارهای سنگین اهالی محل 
واقعیت را وارونــه بیان می کند تا مردم 
از نان خوردن نیفتند و زن جلال بتواند 
به زندگی خود ادامه دهد و همســرش 
بالای چوبه دار نــرود. او همه درد های 
این آزار ســنگین را یک تنه به دوش 
می گیرد تا آرامش محله و نان سفره های 
کوچک های همســایه های او به خطر 
نیفتد. تقلیل دادن پدیده آزار جنســی 
به معنای برقراری رابطه تحمیلی کلامی، 
جسمی و احساسی با فردی که تمایل به 
برقراری این رابطه را ندارد، به نیازهای 
جنســی و فیزیولوژیک، نادیده گرفتن 
بخش های دیگر این پدیده است. از آنجا 
که رابطه جنسی یکی از انواع رابطه میان 
انسان هاست، اعمال قدرت و کسب برتری 
و تسلط هم در آن نقش آفرینی می کند و 
اگر تعادل میان دو طرف برقرار نباشــد 
این رابطه به سمت رابطه ای نامتعادل که 
در آن آزاررســان آزاردیده وجود دارند 
حرکت می کند و از مشخصات روابط سالم 
علاوه برحفظ   حدود شــرعی و قانونی 
که در آن دو طرف احســاس رضایت و 
خشنودی داشته باشــند دور می شود. 
اهمیت این احساس رضایت و خشنودی 
به حدی اســت که فقدان آن می تواند 
بخش های جسمانی این رابطه را به طور 
کلی تحت تأثیر قرار داده و حتی آن را به 
رابطه ای دردناک و غیرقابل تحمل تبدیل 
کند. در اینگونه روابط ناسالم یک طرف با 
اعمال قدرت خواسته خودش را تأمین 
می کند و علاوه بر میل جســمانی، میل 
روانی خویش به کســب برتری و اعمال 
قدرت را نیز ارضــا می نماید درحالی که 
طرف مقابل به لحاظ روانی در ســمت 
شکست خورده و مغلوب قرار می گیرد 
و نه تنها از لحاظ روانی آسیب می بیند، 
بلکه از لحاظ جسمانی نیز مغلوب و ارضا 

نشده باقی می ماند.
جــلال در موضع قــدرت اســت، او 
توزیع کننده کار و پول میان اهالی محل 
است درحالی که علی که برادر زن جلال 
اســت در همه ابعاد زندگی یک مغلوب 
اســت، نه می تواند زندگی مناسب برای 
زنش تأمین کند و نه حتی رابطه مناسبی 
به لحاظ احترام و توجه با همســرش و 
دخترش دارد. او یک بدهکار فراری نیز 
هست. در مســابقه کبوترپرانی هم یک 
شکست خورده اســت و در اینجا جلال 
به خودش حق داده که همســر او را نیز 
فریب دهد و حتــی از نظر خودش حق 
دارد به حریم برادر زن خود تعدی نماید. 
او به دلیل همین قدرتمندی در خانواده 
خودش هم مرز هــای دیگران را رعایت 
نمی کند و افراد خانواده اش با وجود اطلاع 
از تبهکاری های او جرأت ایستادگی در 
برابرش را ندارند. در صحنه های پایانی 
فیلم، جلال درحالی که کاردی را در دهان 
دارد، مشغول پوست کندن گوسفندی 
است که برای سلامتی فرزندش قربانی 
کرده و با خشــونتی زیادتر از حد لازم، 

مشغول پوست کندن قربانی است. 
کاری که بــا زنان و مــردان محل نیز با 
همین خشونت انجام داده است.  صحنه 
شــبانگاهی حرکت راحله برای گفتن 
به اصطلاح حقیقت بــرای اهل محل نیز 
تمثیل زیبایی در خــود دارد. او در میان 
نگاه ها و التماس هــای اهل محل به یک 
محل خلوت که تمثیل تنهایی او نیز هست 
می رود و جلال را از اتهــام تجاوز تبرئه 
می کند؛ اتهامی که همه می دانند درست 
است و حتی علی هم آن را باور نمی کند. 
تأثیرات اجتماعی وقوع آزار جنسی بسیار 
پیچیده بوده و این تأثیرات کم اهمیت تر 
از نقش دو طرف آزار دیده و آزار رسان 
نیستند. واقعیتی که داستان فیلم برای 
بیانش بســیار خوب بوده، اما بازیگران 
فیلم از پس از ایفــای نقش آن به خوبی 

برنیامده اند.

جمال رهنمایییادداشت
روانشناس تحلیلی 
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بچه های فیلم کوتاه تحت فشار هستند
در نشست خبری سی ونهمین جشنواره فیلم کوتاه تهران مطرح شد

 نشست خبری سی ونهمین جشنواره فیلم 

کوتاه تهران به دبیری مهدی آذرپندار صبح جشنواره
دیروز برگزار شد.

به گزارش همشهری،این نشست در حالی برگزار شد که طی روزهای 
گذشته برخی از عوامل فیلم های پذیرفته شده در جشنواره، در فضای 
مجازی، از شرکت نکردن در این رویداد سینمایی خبر داده بودند. 
طبیعی بود که مهم ترین سؤال خبرنگاران حاضر در این نشست نیز 
درباره همین انصراف ها و شرکت نکردن ها باشد و مهدی آذرپندار 

هم بعد از بیان مقدمه ای خیلی زود به این مسائل پرداخت.

برگزاری جشنواره عادی سازی اوضاع نیست
مهدی آذرپندار، مدیرعامل انجمن ســینمای جوانان ایران و دبیر 
سی ونهمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، در آغاز این 
نشســت با تأکید بر اینکه فضا این روزها کمی سوءتفاهم برانگیز 
اســت، از خبرنگاران درخواســت کرد که در انعکاس این نشست 
دقت بیشتری به خرج دهند و در ادامه گفت: ما در این دوره وعده 
جشنواره ای با تنوع و گستردگی ژانرها را دادیم و سیاست ما این بود 
که به این آثار بهای بیشتری بدهیم و گفتیم هیأت انتخاب خواهیم 
داشــت و به رأی آنها احترام می گذاریم و تلاش کردیم که سلایق 
مختلف در جشنواره حضور داشته باشند. سعی کردیم در این دوره 
با یکی کردن هیأت انتخاب و داوری در بخش های مختلف برخی 
حساسیت ها را کمتر کنیم. البته تعداد فیلم های پذیرفته شده کمتر 
شد چون از جهت فرمی و تکنیکی و انطباق با تعاریف سختگیری 
داشتیم. ۲۳شهریور لیست فیلم ها را اعلام کردیم و یکی از دوره هایی 
بود که فرایند انتخاب فیلم ها کم حاشــیه و اعتراضات به آن بسیار 
کمتر از ادوار گذشــته بود. این روال داشت با نظم پیش می رفت و 
همکاران من برنامه ریزی های دقیقی کرده بودند و قرار بود اتفاقات 
جدیدی رخ بدهد، اما اتفاقات اخیر که افتاد، از جایی به بعد دوستان 
به نتایجی رسیدند که شاید برگزاری جشنواره در شرایط فعلی کار 
درستی نباشد. بحث از اینجا شروع شد که عده ای تبلیغات ما برای 
برگزاری را نمادی از عادی سازی اوضاع پنداشتند و فضاسازی هایی 
شروع شد. قبل از اینکه این انصراف ها شروع شود، فضا ملتهب تر بود، 
اما خبر انصراف کسی به ما نرسیده بود. از هفته گذشته این تلقی را 
مبنی بر اینکه برگزاری جشنواره به معنای عادی سازی امور است، در 
اذهان ایجاد کردند. همیشه می گفتم جشنواره فیلم کوتاه رویدادی 
مستقل اســت، اما نمی دانم چه اتفاقی افتاد که گفتند این رویداد 

حاکمیتی است!

 شرایط سختی برای فیلم دیدن است
وی در واکنش به حاشیه های پیش آمده و انصراف برخی از حضور 
در این رویداد متذکر شد: حتما شــرایط غیرعادی و سختی برای 
تماشای فیلم و تبلیغ فیلم ها داریم. ما هم اینطور فکر می کنیم. من 
جمهوری اسلامی را حرم می دانم و معتقدم اگر این حرم از دست 
برود، حرم های دیگر هم از دســت خواهد رفت. من هم در این ایام 
ناراحتم. هر طرف این طیف بایستید، می بینید اتفاقات، خوشایند 
نیست. از زاویه نگرانی برای جمهوری اسلامی هم ببینید، متوجه 
می شوید شرایط، خوب نیست. در همه شئون، حدی از این رخدادها 
رخ داده، اما خیلی چیزها تعطیل نشده است. اگر قرار باشد جشنواره 
تحت الشعاع این اتفاقات، تعطیل شود، ننگ بزرگی است که من زیر 
بارش نمی روم. تعطیلی این جشنواره، اتفاق مناسبی نیست، گرفتن 
این تریبون محدود از جوانان خوب نیست، چون اگر باور داریم جوانان 
فیلم ساخته اند و آثارشان بازتاب جامعه است، پس نمایش این فیلم ها 

تناقضی با اتفاقات اخیر ندارد.

امکان تعویق جشنواره وجود نداشت
آذرپندار درباره موضوع تعویق جشنواره و برگزاری آن در زمان دیگری 
که شرایط جامعه بهتر باشد هم گفت: وقتی صحبت از تعویق می شود، 
باید بپرسیم تعویق تا کی؟ این سؤالی است که من و آقای خزاعی در 
جلسات مختلف داشتیم. این سؤال است. هرگونه تعویقی منجر به 
برگزار نشدن جشنواره حداقل تا یک ماه آینده می شود. بعد به جام 
جهانی می رسیم؛ بعد جشنواره سینماحقیقت را داریم؛ بعد جشنواره 
فیلم فجر برگزار می شود. حقیقت این است که تقویم سینمایی در 

نیمه دوم سال ترافیک سنگینی دارد. همچنین ما مهمانان خارجی 
را دعوت کرده ایم و در بخش بین الملل ۶۰ فیلمساز داریم که منتظر 
هستند فیلم شان برگزیده شود. از ماه ها پیش به آنها وعده داده شده 
که قرار است این رویداد برگزار شــود. باید به همه اینها فکر کنیم. 
تعویق برای برخی یک ایده اما برای ما کوهــی از کارهای اجرایی 
است؛ پس هرگونه تعویقی امکان برگزاری جشنواره تا یک ماه آینده 
را نمی دهد. بیانیه هایی برای حذف سیمرغ فیلم کوتاه و مستند داده 
شده بود، اما با درایت سازمان سینمایی این مسئله رخ نداد. اگر تا 
ددلاین تعیین شده، جشنواره را برگزار نکنیم، ممکن است سیمرغ 
فیلم کوتاه در جشنواره فجر را هم از دست بدهیم. وی افزود: تمام 
بحث ما در جلسات با فیلمسازان این بوده که به زمانبندی و اجماع 
برسیم. آیا کسی پیش بینی ای از شرایط دارد که اوضاع چه زمانی 

بهتر می شود تا بعدا با حال بهتر فیلم ببینیم؟

 فشار روی بچه های فیلم کوتاه زیاد است
دبیر سی ونهمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه در ادامه گفت: 
انصراف ها در شرایطی پیش آمد که ما فیلم ها را انتخاب کردیم؛ از 
این رو انصراف ها غیرقانونی است. به دوستانی که خواهان انصراف 
هستند گفتیم لطفا درخواست مکتوب بدهید. وقتی این درخواست ها 
رسید در دبیرخانه تصمیم می گیریم؛ تا حالا ۲فیلم به صورت مکتوب 
درخواست انصراف دادند که یکی تجربی و یکی داستانی است. دو، 
سه نفر گفتند از داوری انصراف می دهند، عده ای گفتند از حضور 
در جشنواره انصراف می دهند. رأی اکثریت هنوز با کسانی است که 
می خواهند در جشنواره باشند. هر فیلمی که کنار می کشد، غم انگیز 

است به ویژه وقتی با آنها صحبت کنید و بدانید در چه شرایطی کنار 
کشیده اند. باید متن انصراف آنها را بخوانید و ببینید در چه شرایط 
ناراحت کننده ای کنار کشیده اند. فشار روی این بچه ها زیاد است. 
دبیر جشنواره فیلم کوتاه تهران درباره اینکه آیا این انصراف ها برای 
فیلسازان و مدرسان نشست های آموزشی تبعاتی دارد یا نه، اینطور 
جواب داد: تا جایی که من باید بگویم، می گویم هیچ تبعاتی نخواهد 
داشــت چون می دانم تحت فشــار این کار را کردند. خیلی از آنها 
تهدیدهایی شده اند و حس می کنند ممکن است آینده فیلمسازی شان 
تحت الشعاع قرار بگیرد، گرچه برخی از آنها مستقل تصمیم گرفتند، 
اما از آنها پرسیدم پس چرا در شرایط ملتهب تر این اتفاق رخ نداد؟! به 
آنها زنگ زده و تهدیدشان کرده بودند؛ مثلا تدوینگری هارد فیلم را 
نداده و گفته بود اگر انصراف ندهید، هارد را نمی دهم. من از رسانه هایی 
که بیشتر به من لطف دارند هم خواهش می کنم حتی این بچه ها 
را نقد هم نکنید چون می دانم تحت چه شرایطی چنین تصمیمی 
گرفته اند. به من انتقاد کنید، این فیلمسازان در شرایط سخت فیلم 
ساخته بودند. فیلمسازان دارند فحش می خورند و این خیلی تلخ است، 
اما از آن سو فکر می کنم عدم برگزاری جشنواره اتفاق تلخ تری است.

صحبت نکردن خطرناک است
آذرپندار در پاسخ به این پرســش که آیا در بخش بین الملل هم از 
سوی فیلمســاران خارجی انصرافی بوده یا نه، گفت: 4 فیلم کوتاه 
بین المللی انصراف دادند. عزیز دلی از ایران با آنها صحبت کرده و 
سوابق من را یادآوری کرده، اما من به سوابقم افتخار می کنم. برخی 
با این حربه ها به جشنواره فشار می آورند. ما میزبان جشنواره نیستیم؛ 
ما مهمان هستیم. ما می آییم و می رویم و بچه های فیلم کوتاه هستند 
که می مانند و برای این جشنواره فیلم می سازند. از دوستان میزبان 
می خواهم اگر کسی به لوگوی این جشنواره خون پاشید، از جشنواره 
دفاع کنید. می شود آن تصویر خون پاشیده شده به لوگوی جشنواره 
را پیگیری قانونی کرد، اما ما قائل به گفت وگو هستیم. این انصراف ها 
گرچه جدی است، اما تا روز آخر تلاش می کنیم دوستان در جشنواره 
حضور داشته باشند. آن روزی که نتوانیم دور هم جمع شویم و صحبت 
کنیم روز خطرناکی است. برخی می گویند تریبون دادن به فیلمسازان 
خطرناک است، اما من از صحبت نکردن آنها می ترسم، فضای جشنواره 
قرار نیست امنیتی شود چون برای یکی، دو اتفاقی که قرار است بیفتد 

نباید کلیت جشنواره را تعطیل کرد. سی ونهمین 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران از ۲7مهر تا 

۲آبان در پردیس ملت برگزار می شود.

 بناّی عارفی 
که فرمانده شد
 مروری کوتاه به زندگی 

سردار شهید عبدالحسین برونسی

 برای تمدن شدن
  علم بهتر است

 یا اخلاق؟!

هر دو جناح باید  برای اشکالات 
نظام پاسخگو باشند

نشست واکاوی عملکرد رسانه های داخلی 
در تنش های اجتماعی اخیر برگزار شد

صدور پروانه 
 نمایش برای 
3 کارگردان 

فیلم های  نمایــش  پروانه 
»رگ هــای آبــی« بــه 
تهیه کنندگی و کارگردانی 
جهانگیر کوثــری، »رویای 
کاغذی« بــه تهیه کنندگی 
و کارگردانی علی عطشانی 
و »نبودن« بــه کارگردانی و 
تهیه کنندگــی علی مصفا 
صادر شــد. »رگ های آبی« 
به تهیه کنندگی و کارگردانی 
جهانگیر کوثری به زندگی 
فروغ فرخــزاد می پردازد. 
باران کوثری و ستاره پسیانی 
ازجمله بازیگران این فیلم 
هستند. این فیلم نخستین 
تجربه کارگردانی جهانگیر 
کوثــری اســت. فیلمنامه 
»رویای کاغــذی« را جابر 
ایده ای  قاسمعلی براساس 
از علی عطشــانی نوشته 
اســت و کامران تفتی، مینا 
وحید، زینب )نگار( ملاکی 
و امیرحســین رضــازاده 
نقش های اصلی این فیلم را 
ایفا کرده اند. سومین فیلم 
 علی مصفا با نــام »نبودن« 
)absence( درباره پسری 
است که بعد از ۵۰سال برای 
نوشــتن بیوگرافی زندگی 
پدرش به پراگ سفر می کند 
تا درباره گذشته پدرش در 
زمان جمهوری سوسیالیستی 
چکسلواکی سابق اطلاعاتی 

به دست بیاورد. 

معرفی   ۵هزار 
 فعال فرهنگی

به تأمین اجتماعی 

مســلم کریمــی معاون 
اعضای صندوق اعتباری 
هنر گفت: در 6 ماهه ابتدایی 
ســال جاری 4هزارو۹23 
نفر از اهالی فرهنگ، هنر، 
رســانه و فعالان قرآنی به 
جمع بیمه شدگان صندوق 

اعتباری هنر پیوستند.
وی افــزود: صنــدوق در 
تأمین  بیمــه  بخش های 
اجتماعی، بیمــه درمان 
تکمیلی، عمــر و حادثه، 
قرض الحسنه،  تسهیلات 
طــرح تکریــم و کمک 
مستمری خدمات خود را 
 به اعضای تحت پوشــش 

ارائه می دهد. 
یکی از مهم ترین خدماتی که 
صندوق به جامعه فرهنگ و 
هنر ارائه می دهد خدمات 
بیمه ای در قالب بیمه تأمین 
اجتماعی و بیمــه درمان 
تکمیلی است که با توجه به 
اهمیت این 2حوزه بخش 
اعظم بودجه صندوق نیز به 
این 2مقوله اختصاص داده 

شده است.

   ۱۸سینما 
و ۱۲۹سالن تازه 

محمدرضا فرجی، مدیرکل 
توسعه فناوری، سینمایی، 
ســمعی و بصری بــا ارائه 
گزارشــی از اقدامات انجام 
شــده در این حوزه گفت: 
در طول ســال های اخیر 
سعی شــده که سالن های 
نمایشی فیلم را مخصوصا 
 در شــهرهای محــروم، 
کم برخوردار و شهرهایی که 
سالن سینما نداشتند و از 
این رسانه فرهنگی محروم 
بودنــد، افزایش دهیم. وی 
سالن سازی  را از اهداف مهم 
حوزه کاری خــود عنوان و 
تصریح کــرد: در طول یک 
سال گذشته حدود ۱۸سینما 
و ۱۰6سالن سینما به ناوگان 
سینمایی کشور افزوده شده 
که حدود 4۰درصد در این 
حوزه افزایش داشتیم و این 
سالن ها بیشتر در مناطقی 
ساخته شده که نیاز فرهنگی 

آن مناطق بوده است.
فرجی با توضیــح اینکه 
سیاســت کلی ســازمان 
ســینمایی افزایش کمی و 
کیفی سالن های سینمایی در 
مناطق مختلف کشور است، 
گفت: ما سعی کردیم در طول 
سال با هماهنگی با سینما 
شــهر، تجهیزات سمعی و 
بصری ســینماهای کشور 
را فراهم کنیــم و کیفیت 
آن را بــالا ببریم، که در این 
 خصوص تجهیزات ۱۵سینما

 به روزرسانی شده است.

شرکت در جشنواره شرمساری ندارد
مهدی آذرپندار، مدیرعامل انجمن سینمای جوانان ایران و دبیر سی ونهمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، در بخش 
دیگری صحبت هایش متذکر شد: معتقدم هیچ فیلمسازی در این ادوار بابت حضور در پیشگاه افکار عمومی متهم نبوده است. 
ترجیح می دهم با بچه های فیلم کوتاه به صورت یک کل واحد مواجه باشم و نمی خواهم من هم به دوقطبی خوب ها و بدها دامن 
بزنم. ما هیچ تقابلی با این بچه ها نداریم؛ ما لجبازی نمی کنیم. برای تصمیم آنها احترام قائلیم. ما هیچ وقت دوستان خود را تهدید 
نکرده ایم و نمی کنیم. متأسفم برای کسانی که بچه ها را تهدید کردند. به آن کسی که فضا را به دوقطبی با شرف و بی شرف تبدیل 
کرد، تبریک می گویم چون موفق شــد، اما کاش انتقامش را از من می گرفت، نه از جوانان. این جنس فشار در فضای مجازی یا 
به صورت تلفنی، بزدلانه است. مکاتبات بین المللی برای برگزار نشدن جشنواره شده و حتی بعضی هموطنان ما گفته اند جشنواره 
از اعتبارات بین المللی ساقط شود. آنهایی که این کارها را کرده اند، از این فضا نان می خورند. فیلم بلند اول شان موفق نبوده و 
حالا برگشته اند و لیدر فیلم کوتاه شــده اند. آدم هایی داریم که سریال برای تابستان6۰  می سازند یا در تمجید از سپاه سریال 
می سازند، اما به فیلمسازان کوتاه فشار می آورند. این افراد باید در تنهایی فکر کنند که چه طور شخصیتی دارند. برای این افراد 
نه وطن مهم است و نه جشنواره فیلم کوتاه. وی درباره کشف حجاب برخی بازیگران و برای مثال مریم بوبانی گفت: ایشان فیلمی 
در جشنواره ندارند، اما کسانی هستند که فیلمی در جشنواره دارند، ولی ما فیلمی را به  خاطر بازیگر تنبیه نمی کنیم. اما اینکه 

بعدا چه دستوری بدهند، باید بگویم در این مسائل تابع سیاست های بالادستی هستیم. 

مکث

مدیران حوزه هنری در روزهای اخیر تصمیــم گرفتند با برگزاری 

مراســمی برای رســول ملاقلی پور، سالن ســینمایی را به نام این یادبود
کارگردان افتتاح کنند. سالن تازه تاسیسی که به نام رسول ملاقلی پور 
نام گرفت و بهانه ای شد تا سینماگران از خاطرات خود با ملاقلی پور صحبت کنند. در این 
مراسم همسر و فرزندان زنده یاد رسول ملاقلی پور و برخی از سینماگران ازجمله سیدضیا 
هاشمی، حبیب والی نژاد، منوچهر محمدی، محمدحسین فرحبخش، بهروز افخمی، 
امیررضا مافی، محمد ساسان، سجاد نوروزی، سیدعلی طباطبایی نژاد و... حضور داشتند. 
پس از رونمایی از تندیس سالن و افتتاح آن، عنوان شد که در راه اندازی ساختمان جدید 
سازمان سینمایی سوره تصمیم گرفته شد که سالن نمایش سینمایی افتتاح و به رسم 
دیگر سالن ها به نام یکی از بزرگان سینمای انقلاب باشد. همچنین حمیدرضا جعفریان 
رئیس سازمان سینمایی ســوره توضیح داد:» امیدوارم سالنی که به نام زنده یاد استاد 
رسول ملاقلی پور مزین شده، بیش از پیش باعث ماندگاری نام و یاد ایشان شود. نسل ما 
رسول ملاقلی پور را بیشتر از آثارش می شناسد و توفیق هم نشینی با ایشان را نداشته، اما 

تک تک آثار او برایمان خاطره ساخته اســت که می تواند چراغ راهی باشد«. در ادامه 
نماهنگی با موضوع مرور کارنامه زنده یاد رسول ملاقلی پور پخش شد و پس از آن دختر 
این سینماگر فقید گفت:» با وجود آنکه نزدیک ۱۶ سال از فوت پدرم می گذرد، اما یاد 
ایشان که ستون زندگیمان بود، همیشه با ماست و حضور وی را در هر لحظه کنار خود 
حس می کنیم. از عوامل برگزارکننده این مراســم تشکر می کنم و امیدوارم برای تمام 
کسانی که حق بزرگی بر گردن هنر و سینمای دفاع مقدس داشتند و دارند، این اتفاق رخ 
بدهد.«  منوچهر محمدی، تهیه کننده سینما که  در فیلم سینمایی »میم مثل مادر« با 
ملاقلی پور همکاری کرده، در این مراسم گفت:»یکی از ویژگی های رسول یکی بودن 

قلب و زبانش بود. قصد دارم یک خاطره از ایشان تعریف کنم که شاید درس عبرتی برای 
مدیران فرهنگی باشد. رسول ملاقلی پور جزو نسل اول سینماگران حوزه هنری  و کارش 
را با عکاسی شروع کرده بود، اما به فیلمسازی بسیار علاقه داشت. البته آن زمان کسی در 
حوزه هنری به او اعتماد نمی کرد و امکاناتی ازجمله دوربین در اختیارش نمی گذاشتند. 
او خود تعریف می کرد که یک شب شیشه انبار تجهیزات حوزه را می شکند، دوربین را 
برمی دارد و به جبهه می رود. « وی تأکید کرد:»پس از این اتفاق بود که افراد باورشان شد 
که او فیلمساز است. ناگفته نماند که ما در کل، چند فیلمساز مانند رسول ملاقلی پور داریم  
که به صورت غریزی با کار آشنا هستند و ســینما و تصویر و تأثیر آن روی مخاطب را 
می شناسند. « سیدضیا هاشمی، تهیه کننده سینما هم عنوان کرد: »من، بهروز افخمی 
و رسول ملاقلی پور خاطرات زیاد و عجیبی با یکدیگر داریم. یک خاطره ای که از ایشان به 
یاد دارم این است که آن زمان یک سریال از شبکه یک تلویزیون پخش می شد که مهدی 
هاشمی در آن بازی می کرد. رسول ملاقلی پور که با آن مخالف بود، پس از تماشای سریال 
با مدیر وقت شبکه یک تماس گرفت و گفت از دفتر آیت الله گیلانی تماس می گیرد و با 
ایشان به گونه ای صحبت کرد که سریال را تعطیل کند. به یاد دارم در پایان مکالمه شان 

گفت من اگر شما را ببینم با آرپی جی می زنم توی مخ تون! ما از این 
دست خاطرات زیاد داریم و ایشــان به گونه ای دلنشین خاطرات را 

تعریف می کرد که همه مجاب و همراه می شدند. « 

شبی برای رسول ملاقلی پور
افتتاح سالن جدید سینمایی به نام کارگردان »سفر به چزابه«


